
Kiegészítés a Házi Segítségnyújtás szakfeladat új térítési díj rendszeréhez

Az elmúlt években a házi segítségnyújtás szakfeladaton leigényelhető normatívák számának
folyamatos  csökkenésével  kellett  szembesülnöm.  A magyarázat  erre,  számomra  teljesen
egyértelmű,  melyet  az  igénybe  vett  gondozási  óraszámok  is  alátámasztanak.  Az  igénybe
vevők havi jövedelme, sajnos nem emelkedik az infláció mértékével, minden egyre drágább,
és a szolgáltatás igénylése bármennyire is szükséges és fontos az ellátottak életében, egyre
jobban háttérbe szorul. Ez általánosságban nem minden ellátottra jellemző, de egyre többen
vannak, akik már nem minden napra kérik az ellátást. Mivel az intézmény kiadásai is nagy
mértékben emelkednek, párhuzamosan emelkedett a térítési díj mértéke is. Ez azt jelenti, hogy
a térítési díj bevezetése óta, 2019- től az ár duplájára emelkedett, és még így is minden évben
hozzá  kell  járulnia  a  fenntartónak  a  költségvetés  ezen  szakfeladatához.  2024-ben  volt  az
egyenlegünk az elmúlt időszakban a leg rosszabb, az év elején igényelt normatíva számát év
végére  nem  sikerült  teljesíteni,  melyből  az  következik,  hogy  a  2025-s  költségvetésből  7
normatívát,  vagyis  5.483.170  Ft-ot  vissza  kell  fizetni  az  Államkincstárnak.  Szerencse  a
szerencsétlenségben, hogy ezt a tendenciát, a folyamatos monitorozás által már év közben
láttam,  és  a  2024.  évi  költségvetést  úgy  igazgattam,  hogy  év  végén  ez  az  összeg
rendelkezésére álljon az intézménynek, tehát a 2025. évi költségvetésben ez nem jelent plusz
terhet.

Pontosan ezért a kialakult helyzet miatt látszott már a tavalyi évben, hogy ezzel a problémával
foglalkozni  kell  és  új  megoldást  kell  keresni,  ami  az  ellátottnak  és  az  intézménynek  is
egyaránt előnyös. Már 2024. augusztusában elkezdtem dolgozni egy új rendszer kidolgozásán,
ami mostanra megvalósult, és véleményem szerint reális, és elérhető cél. Miről is van szó?

A válasz  nem  túl  bonyolult.  Mivel  az  ellátottaknak  nincs  megfelelő  anyagi  fedezete  a
mindennapos gondozásra, számomra egyértelmű lett, hogy a térítési díjakat csökkenteni kell,
valamilyen  formában.  Nagyon  sok  előzetes  számítás  előzte  meg  a  végleges  verziót.
Természetesen  azzal  nem  oldok  meg  semmit,  ha  az  ellátási  díjakat  egyszerűen  csak
lecsökkentem, mert az nem biztos garancia arra,  hogy az ellátási  óraszámok ezzel nőnek.
Ezért a csökkentésnek van egy nagyon fontos feltétele.  Térítési díj csökkentésre csak az az
ellátott jogosult, aki az adott gondozási hónap minden munkanapján igényli az ellátást. Nem
voltam teljesen biztos  abban,  hogy ez jogilag is  megállja  a  helyét,  ezért  ennek elbírálása
ügyében  felkerestem  a  Megyei  Kormányhivatal  Szociális  Főosztályánakvezető  szakmai
ellenőrét, akinek kikértem a véleményét. Nagy örömömre pozitív volt az elbírálás, és az ő
megítélése szerint minden további nélkül bevezethető ez a térítési rendszer és nem ütközik
jogszabályba.  Elmondta,  hogy ez  tulajdonképpen nagyon előnyös az  ellátottaknak,  hiszen
kevesebb,  vagy  ugyanannyi  pénzért,  mint  korábban  kellet  fizetni,  több  ellátást  kapnak.
Viszont fontos volt szabályozni azt is, hogy mi történik akkor, hogyha az ellátott önhibáján
kívül  nem  igényli  a  szolgáltatást,  minden  munkanapon.  Ezt  a  szociális  rendeletben
szabályozni fogjuk, melyet a kiküldött térítési díj táblázat alatt már részleteztem is. 

A lényeg tehát az, hogy több ellátásért a gondozott kevesebb díjat fizet, ezzel párhuzamosan
pedig,  az  intézmény  a  megemelkedett  gondozási  óraszámok  alapján  nagyobb  számú
normatívát  tud  leigényelni.  A pontos  eredményt  természetesen majd  csak egy teljesen  új,
egész gondozási évben fogjuk látni, amely 2026. év lesz, de az előzetes számításaim alapján



elmondható, hogy ez a rendszer a költségvetésben több bevételt kell, hogy eredményezzen,
mint az előző években.


